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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

”
Člověk je bytost odkázaná na to,

aby jı́ někdo čas od času řekl: Je dobře, že jsi!“

Josef Pieper

Úvodnı́ slovo
Využı́vám přı́ležitosti, kterou mi dává

toto úvodnı́ slovo, abych poděkoval všem,
kteřı́ se jakýmkoliv způsobem podı́lejı́ na
životě farnosti. Mám na mysli zejména dvě
aktuálnı́ záležitosti: Předně děkuji všem,
kdo pomáhali s přı́pravou a slavenı́m vá-
nočnı́ch svátků – zdobili kostel, káceli,
darovali, vozili a stavěli stromy, připravo-
vali ozdoby či stavěli betlém. Jistě jsem
na někoho zapomněl. Také děkuji zpě-
vákům, letos obzvláště těm, kteřı́ posı́lili
řady našeho vlastnı́ho sboru jako hosté –

znamená to pro ně většinou dvojnásobnou
nepřı́tomnost doma u stromečku.

A zároveň chci poděkovat velmi všem
členům končı́cı́ farnı́ rady: Jen oni vědı́, jak
je to někdy služba nevděčná a nedoceněná.
A jen Pán jim může jejich službu odměnit.

At’se tak stane!

Váš farář Petr Vrbacký
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Informace
Aktuálnı́ děnı́ ve farnosti

• Přihlášky do kněžského semináře lze
odevzdat na biskupstvı́ do 20. března 2007.
K tomuto oznámenı́ přidáváme výzvu otce
biskupa Vojtěcha:

”
Bratři a sestry, jako váš

biskup vás prosı́m, abyste se snažili vše-
možně podporovat povolánı́ ke kněžstvı́
a k různým formám zasvěceného života.
A vás, mladı́ muži, kteřı́ jste svobodnı́,
máte nebo budete mı́t maturitnı́ zkoušku a
kteřı́ se cı́tı́te povoláni ke kněžstvı́, bych
rád informoval, že přihlášky je možné
podat na biskupstvı́ do 20. března 2007.
Váš biskup Vojtěch“

• Ve dnech 15. – 17. března 2007 se usku-
tečnı́ v Lı́sku u Bystřice n. P. konference
na téma

”
Diecéze – živý organismus?“.

Bližšı́ informace a přihlášky pro zájemce
je možno zı́skat na Pastoračnı́m středisku
brněnské diecéze.

• Přijměte prosı́m touto cestou pozvánı́ na
koncelebrovanou mši svatou u přı́ležitosti
5. výročı́ úmrtı́ P. Josefa Javory, vede-
nou biskupem litoměřickým Mons. Mgr.
Pavlem Posádem v neděli dne 4. února
2007 v 9:30 v kostele sv. Jakuba v Brně
a na autogramiádu knihy veršů J. Javory

”
Výběr z hroznů“ v 10:30 v prodejně

knihkupectvı́ Cesta, Rašı́nova 5 Brno.
Eliška Trmačová

Volby do farnı́ rady
na obdobı́ 2007 – 2012

V nominačnı́m kole nadcházejı́cı́ch voleb
do farnı́ rady byli nominovánı́ a nominaci
přijali tito kandidáti:

Josef Babák
L’udmila Dufková
Petr Hanák
Zdeněk Kapitán
Jan Keprt
Ludvı́k Kolek
Václav Kotek
Marie Kyselková
Stanislav Malý
Vı́tězslava Mikešková
Jiřı́ Řeznı́ček
František Svoboda
Jana Synková
Petr Zelenka
Veronika Zezulová

Jména, fotografie i údaje o jednotlivých
kandidátech jsou zveřejněny na vývěsce
v sakristii.

Volby do farnı́ rady proběhnou v neděli
11. února 2007 při všech bohoslužbách (od
soboty 17,30 hod. do neděle 19,30 hod.
včetně). Hlasovat smı́ každý farnı́k staršı́
18 let. Farnı́kem se rozumı́ každý věřı́cı́
katolı́k, který se pravidelně účastnı́ boho-
služeb v našem farnı́m kostele. Každý smı́
hlasovat pouze jednou. Hlasovacı́ lı́stky si
lze vyzvednout po každé bohoslužbě v kos-
tele. Na hlasovacı́m lı́stku se roztrženı́m
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okraje v délce asi 2 cm u jména označı́
volenı́ kandidáti. Lze označit nejvı́ce šest
jmen. Hlasovacı́ lı́stek s označenı́m vı́ce
než šesti kandidátů je neplatný. Hlasovacı́
lı́stky se odevzdávajı́ do urny v sakristii
pouze během volebnı́ho dne. Z vážných
důvodů si lze volebnı́ lı́stek osobně vy-
zvednout i odevzdat v sakristii již v týdnu
před termı́nem voleb do farnı́ rady.

Petr Vrbacký, farář

Hledáme dobrovolnı́ky

Milı́ bratři a sestry v Kristu

Jmenuji se sestra Marie Veronika Kucha-
řová a žiji od roku 1993 jako mniška cis-
terciáckého řádu v klášteře Magdenau ve
Švýcarsku. Jako bývalá členka tomáškov-
ské farnosti se na vás obracı́m s prosbou
o pomoc: V létě 2007 totiž zamýšlı́me
vymalovat náš klášternı́ kostel a pro tuto
akci hledáme šikovné dobrovolnı́ky. Bližšı́
informace jsme zanesli na webové stránky
našeho společenstvı́:

http://www.kloster-magdenau.ch/ . . .

. . . /cz/dobrovolnici.html

Přeji vám všem u Tomáška sı́lu Ducha
Svatého, aby skrze vás světlo Kristovo
zazářilo všem lidem

S. M. Veronika Kuchařová O. Cist.

Kloster Magdenau, CH-9116 Wolfertswil
Tel.: 071 393 23 55
magdenau-veronika@bluewin.ch

www.kloster-magdenau.ch

Přı́ště si hod’te korunou

Farnı́ ples našı́ farnosti vždy člověka
namlsá do právě začı́najı́cı́ plesové sezony.
Je to mimo jiné i možnost, jak pohybem
vstřebat přebytečná deka po předcházejı́-
cı́m vánočnı́m obdobı́. At’ byla motivace
jakákoli, začali se tanečnı́ mlsouni scházet
mnohem dřı́ve než na vyhlášený počátek
v 19, 00 hod. Celou akci nám umožnila
široká koalice dobrovolnı́ků pod nenápad-
ným vedenı́m Keprnı́ka (však se dočkal
i vstupu do paměti národa tomášovského
skrze báseň, která jistě vstoupı́ do kroniky
a tı́m i historie farnosti sv. Tomáše).

Na parketu se scházela plejáda všech
generacı́, počı́naje rodiči přes děti až po
jejich vnučky raného školnı́ho věku. Byla
velmi patrná snaha, jak se mnozı́ při-
znali, stihnout letos začátek a zahájenı́
plesu. Nervozita faráře o. Vrbackého (text
jeho zahajovacı́ básně otiskujeme na konci
tohoto přı́spěvku – pozn. redakce) byla
tedy na mı́stě, nebot’ pozornost všech při
zahajovánı́ plesu stále vzrůstá.

Jakmile začala hrát muzika, začali se
objevovat prvnı́ tanečnı́ci a množstvı́ krás-
ných děvčat, jak kvı́tı́ na louce, a tu a
tam i nějaký sympatický ogar. Za zmı́nku
stojı́ jistě Hamša, který změnil svoji vi-
záž z Krakonošova synka na vyleštěného
krasavce. Po úvodnı́ rozehrávce kapely
Onkels přišlo na řadu očekávané zahá-
jenı́ plesu. Polonéza v choreografii Marti-
Štı́stka a v provedenı́ šikovných farnı́ků se
dočkala zaslouženého potlesku a úvodnı́

3



zahájenı́ jako vždy zajistil duchovnı́ šéf
farnosti o. Vrbacký. Jeho řeč, tentokrát ve
veršované podobě, opět všechny zaujala,
pobavila a několikráte byla přerušena po-
tleskem. Mě nejvı́ce upoutala pasáž zmi-
ňujı́cı́ koktavého Šı́dla, již jsem si umocnil
svojı́ širokobřehou představivostı́.

A poté se v plné sı́le rozjel program
třináctého tradičnı́ho farnı́ho plesu. Kapela
hrála všechny hudebnı́ žánry a parket byl
téměř stále přiměřeně plný. Tanečnı́ pa-
sáže střı́dala ukázková předtančenı́, z nich
můžeme zmı́nit taktéž již tradičnı́ stepové
čı́slo. Jednı́m z bodů programu byla soutěž,
která měla prověřit šikovnost, sehranost
a bojovnost tanečnı́ků. V této chvı́li se
musı́m zmı́nit, že jsme na ples pozvali naše
kamarády Šárku a Pavla z Olešnice na Mo-
ravě, aby s námi strávili tanečnı́ večer. Tito
naši přátelé bez váhánı́ vstoupili do sou-
těže, odolali drtivé přesile

”
tomáškovců“,

vyhráli, vytřeli nám zrak a vybojovali pro
náš stůl čokoládovou bonboniéru. Během
večera byla k dispozici i teplá večeře,
jejı́ž drobnou nevýhodou však byla značná
časová prodleva mezi objednávkou a jejı́m
naplněnı́m, takže večeřet mohlo znamenat
pro zájemce poslednı́ akci plesu. Lepšı́
bylo zakoupit si pár lı́stků do tomboly, ze
které se, kromě dortů, vı́na a jiných darů,
na vás smála uzená krůta. Druhou možnostı́
bylo rychle se začı́t kamarádit s někým od
Krchňáků, nebot’kdo vnı́má znamenı́ času,
ten věděl, že právě oni miloučkou krůtu
vyhrajı́.

Jestli si myslı́te, že si na plese po-
povı́dáte, tak jste na omylu. Tam stačı́te

pouze v rychlosti nakousnout pár témat a
pak plánovat termı́ny, abyste si mohli vše
dopovı́dat. Tolik známých a tak málo času.

Půlnoc poznáte nejen podle hodin, ale i
podle muziky, která od půlnoci s přibývajı́-
cı́m časem začne přitvrzovat, samozřejmě
k radosti zejména mladšı́ch ročnı́ků. Než se
nadějete, je tady ale stejně konec a můžete
si jen povzdychnout, že veselý večer je
lepšı́ než krabice léků.

Vy, co jste chyběli, nezoufejte jako
žhář, když mu dojdou sirky. Nebot’Keprnı́k
je mladý, zdráv a stále plný energie, a tak
již jistě střádá plány na ročnı́k čtrnáctý.
Po letošnı́ zkušenosti mohu dát váhavcům
dobrou radu. Pokud se někdo rozmýšlı́,
zda jı́t na ples, at’ si hodı́ korunou:

”
Když

ti padne hlava, jdi, padne-li orel, házej
znova.“

Petr Kali Hanák

∗ ∗ ∗
Slunce se v obavách od rána chmuřı́,
nižádný zpěváček nenašel hlas.
Bez dechu na faře kdosi ted’zuřı́,
farnı́ho plesu je po roce čas!

Do počtu třinácté má být to třeštěnı́
a na mně zas bude úvodnı́ řeč.
Aby se jeden snad vrhnul na věštěnı́,
nemá-li úsměv váš změnit se v křeč...

Kam pořád chodit na nevšednı́ nápady,
o čem se zmı́nit a komu dát klid?
Aby zas nevznikly vášnivé dohady:
Chce vůbec on našı́m farářem být?!

Ó Pane na nebi, nedej mi zakrnět,
pošli mi slova, co vytřou všem zrak!
At’při nich musı́ i Keprnı́k zkoprnět
a z Šı́dla stane se koktavý vrak!

Co tedy pánům přát k dnešnı́mu plesánı́,
jakou že lichotkou provonět vzduch?

4



Tož – at’vás manželky šetrně prohánı́,
nemı́rným douškem vám neztěžkne břuch!

Vás, dámy, netřeba pobı́zet do tance,
o to vı́c odvahy přeju už ted’!
Pokud-li schytáte od pánů kopance,
heslo znı́: Mile a s úsměvem hled’!

Mějme se aspoň dnes normálně rádi,
užijme chvı́le, kdy postojı́ čas!
Odejde den a stejně tak mládı́,
kdopak vı́, zda se tu sejdeme zas?

Vtip už mi docházı́, verše se hroutı́,
raději zmizı́m, než zhroutı́m se též.
Jestli snad někoho slova má rmoutı́,
sobě sám řeknu: Už nežvaň a běž!

Ve třičtvrt’ovém taktu . . .

Hra magických čı́sel. Je sobota odpo-
ledne, třináctý leden, třináctý ples svato-
tomáškovské farnosti. V sále Semilassa se
to hemžı́ spousty mladých jedinců a jedna
krásná mladá slečna v růžovém tričku.

Obraz prvnı́: Pokoušı́ se je seřadit,
pouštı́ hudbu, odpočı́tává prvnı́ takty a
sálem se linou prvnı́ slavnostnı́ polonézy.
Nesmělé kroky, úklony, otáčky. Nervozita
vrcholı́, čas běžı́. Objevujı́ se orosená
čela, hudba běžı́ znovu a znovu. Oblı́bený
slogan:

”
To bude dobrý, Znovu!!“,

”
Hlavně

se usmı́vejte!“. Pak nastává pauza, sál
se zcela vyprazdňuje, jen na pódiu stavı́
kapela svou aparaturu.

A pak? Jako mávnutı́ kouzelného
proutku vstupujı́ do sálu kouzelné dámy
a elegantnı́ pánové. Úžasem nad mladou
tomášovskou krásou se tajı́ dech. Poslednı́
zkouška v šatech.

Obraz druhý: Je po devatenácté hodině.
Stoly a židle se v sále se zaplňujı́, všude
vládne slavnostnı́ atmosféra, kapela na
pódiu je připravena, parket je prázdný.

Blı́žı́ se půl osmá. V přı́sálı́ se začı́najı́
shromažd’ovat černobı́lé páry, na balkoně
se objevuje krásná mladá slečna v růžové
večernı́ róbě. Poslednı́ vteřiny, poslednı́
úpravy, nervy jsou napnuté k prasknutı́.
Selže opět technika? Zatajený dech, na-
pjaté očekávánı́. Kývnutı́ hlavou z balkonu
a sálem se začı́najı́ znı́t prvnı́ takty slav-
nostnı́ polonézy a na parket nastupujı́ prvnı́
páry. Jedenáct sněhově bı́lých královen a
jedna vı́la Amálka s pohádkově dlouhými
blond vlásky ladně tančı́ po bocı́ch svých
elegantnı́ch gentlemanů. Poslednı́ tóny do-
znı́vajı́ a dámy se uklánějı́ v závěrečné
figuře a doufajı́, že je pánové neupustı́.

Setiny vteřin trvajı́cı́ ticho a pak ná-
sleduje bouřlivý zasloužený aplaus. Slečna
mistrová na balkoně už zase volně dýchá.
Bylo to skvostné. Děkujeme.

Vaši farnı́ci

13. farnı́ ples ze zákulisı́

Do očı́ mi žhnou světla, která umožňujı́
dobré nasvı́cenı́ pódia, ale pro všechny
účinkujı́cı́ znamenajı́ předevšı́m znatelné
oteplenı́ ovzdušı́. A chudák Dan se musı́m
cı́tit ve fraku ještě hůř. Alespoň že ner-
vozita opadá hned po úvodnı́ch slovech,
čemuž notně pomáhá i vědomı́, že je sál
plný milých, známých tvářı́ od Tomáška,
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a ne škodolibých pozorovatelů, kteřı́ če-
kajı́ na jakoukoliv záminku k posměchu.
A tak začı́najı́ plynout prvnı́ minuty farnı́ho
plesu.

A co tomu všemu předcházelo? Dı́ky
Keprnı́kově zběhlosti v oblasti pořádánı́
všeho možného stačı́ pár schůzek k tomu,
aby se rozdaly úkoly (kdo kdy tušil, že je
potřeba zı́skat na tombolu povolenı́ jako
na hazardnı́ hru?), domluvil se program
plesu a zbytek záležı́ hlavně na tom, jak vše
půjde přı́mo v osudný večer. Stejně tak se
bude po několik večerů trénovat překrásná
polonéza, protože lat’ka je postavena pěkně
vysoko, a ještě pár dnı́ předtı́m proběhne
u Grulů velké vymýšlenı́ samotné chore-
ografie. Na úplně jiném mı́stě v Brně se
naopak připravuje vše k tomu, aby nás
v Semilasse nepřivı́taly jen holé stoly a aby
byly připraveny reprezentativnı́ vstupenky,
plakátky i programy.

Na parket už nastupuje dvanáct slečen
v šatech ne nepodobných těm svatebnı́m
v doprovodu elegantnı́ch pánů, které člo-
věk zná spı́š v mikinách a riflı́ch, ale
takto jim to přece jen slušı́ o něco vı́c ,.
Přiznám se, že zbytek už moc nevnı́mám
a jen čekám na poslednı́ figuru, která
sloužı́ jako povel k zahájenı́ plesu. Hlavně
nezapomenout na poděkovánı́ všem, kdo si
to zasloužı́, jméno kapely, prodej lı́stků do
tomboly, a už nás naštěstı́ zachraňuje pan
farář svou originálnı́ básnı́. Ples může začı́t
. . .

Tak letos to o tančenı́ moc nebude. Jen
co vytáhnu tatı́nka na parket, už na mě
mává Dan, že je potřeba domluvit s Anetou
a Mart’ou, co řı́ct k jejich vystoupenı́ a

zapamatovat si jeho název (stejně se nezda-
řilo ,). Do toho zakomponovat blahopřánı́
k jedněm narozeninám a po prvnı́ch tónech
nové série už naopak přivı́tat pozvané
tanečnı́ky, se kterými se nemůže srovnávat
nikdo z nás. Mezi předtančenı́mi nás čeká
ještě soutěž a s nı́ i opravdový ořı́šek.
Jak dostat soutěžı́cı́ dobrovolně na parket?
Keprnı́kova malá lest se zdařila a po krát-
kém ploužáku má většina přı́tomných párů
pomeranč mezi hlavami, někteřı́ možná
ani nevěděli, jak se tam dostal. Sledovat
celé děnı́ z nadhledu je vı́ce než veselé,
ale komentovat situaci docela obtı́žné.
Ještěže je hudba tak halasná. Finálové
dvojice statečně dupou svým soupeřům
po nafukovacı́ch baloncı́ch a za chvı́li už
je výherce znám. Gratulace, bonboniéra a
znovu závod s časem o nastavenı́ správné
hudby pro předtančenı́, hluboký výdech
a . . . panikááá . . . špatné CD. Zpoza
reprobeden ani pořádně nevidı́m, ale aspoň
si můžu na chvilku sednout. Naštěstı́ nás už
čeká jen tombola.

Nebohý Keo kdysi kývl na nabı́dku
účastnit se plesu přı́mo v centru děnı́,
ale rychle pochopil, že tady jde hlavně
o dobrou zábavu, takže se nakonec vı́c
smějeme než komentujeme. Postupně se
rozdává sedm dortů, několik lahvı́ vı́na,
spoustu drobnostı́ a užitečnostı́ i tradičnı́
krůta. A s prázdnou neodešel nikdo, pro-
tože snad u každého stolu sedı́ nějaký
kamarád, povědomá tvář, bývalý skautský
vedoucı́ či manželé, kteřı́ stojı́ na deváté
vždy kousek před námi, a ti všichni se
ochotně podělili o nabyté sladké ceny.
Možná i v tom je kouzlo celého plesu.
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S tombolou končı́ také všechny uva-
děčské starosti, takže konečně hurá do vı́ru
tance, zábavy, ještě veselejšı́ho tance na
závěr a pak . . . snad jen, že letos se vše
vydařilo nadmı́ru dobře. Možná, že to bylo
i tou pověstnou třináctkou v názvu.

Veronika Veverka Motáčková

Třı́králové koledovánı́

Letošnı́ lednové (ba ani loňské prosin-
cové) počası́ nepřipomı́nalo zrovna kouzlo
Ladových vánočnı́ch obrázků, nebot’zima
dosud lakomě šetřı́ sněhem, avšak přece
jen jistá připomı́nka Ladových časů se
vyskytla – třı́královı́ kolednı́ci. Někteřı́
klasicky v ministrantských rochetách a
s korunami na hlavě, jinı́ v turbanech
či šátcı́ch, každý jinak pečlivě nastrojen,
houfně zaplnili v úterý 2. 1. 2007 katedrálu
sv. Petra a Pavla, aby přijali biskupské
požehnánı́ pro své koledovánı́. Požehnánı́
se dostalo jak královským veličenstvům,
tak i jejich doprovázejı́cı́m otrokům a
pro dobrý začátek je ještě před katedrá-
lou čekalo občerstvenı́ v podobě párku
a čaje, pro zletilé se podávalo i svařené
vı́no. Takto posilněni se kolednı́ci rozešli
koledovat do přidělených ulic dle svých
farnostı́, třı́majı́ce hrdě zapečetěné charitnı́
pokladničky a průkazku opravňujı́cı́ je
k záslužné činnosti. Protože řada farnı́ků
od sv. Tomáše patřı́ domovským právem
do jiných farnostı́, někteřı́ chtěli v do-
movině vypomoci alespoň koledovánı́m –
napřı́klad v ještě docela čerstvé farnosti

Lesná. Znamenalo to pro skupinku dětı́ (od
pěti do osmi let) a doprovod obejı́t během
14ti dnů dva 13ti vchodové bloky osmipa-
trových domů a deset čtyřposchod’ových
cihlových

”
kostek“. Takovéto obcházenı́

obnášelo dvoudennı́ chozenı́ po čtyřech
hodinách odpoledne (přičemž děti jako
obvykle plnily své školnı́ a kroužkové
povinnosti) a čı́talo obejitı́ 592 domácnostı́,
vyšlapánı́ asi 800 schodů za jeden den, 26
cest výtahem a různá přijetı́. Někde zůstaly
zavřeny rovnou dveře domu, nenašel se
nikdo ochotný přijı́t je otevřı́t. Jinde se po-
otevřely dveře bytu a beze slova zabouchly,
přı́padně bylo přidáno pár rozmrzelých
slov. O to vı́c kolednı́ky zahřálo každé
milé a vlı́dné přijetı́, každá laskavá tvář
a otevřená srdce pro pomoc bližnı́m, která
se nepočı́tá na výši dané částky (byt’ byla
často nemalá), ale právě na dobrotu srdce,
ochotu dát i ze svého mála snad ještě
potřebnějšı́m. Zvláštnı́ je, že v naprosté
převaze přispı́vali lidé staršı́, nemocnı́ a ro-
diny s malými dětmi. Je pravda, že v dnešnı́
době je mnoho způsobů jak přispět na
potřebné bližnı́ a mnoho sbı́rek, stejně tak
je pravdou, že na krásné setkánı́ s dobrými
lidmi při třı́králové sbı́rce kolednı́ci jistě
jen tak nezapomenou a dı́ky nim budou mı́t
odvahu opět přı́štı́ rok koledovat (snad už
konečně i s tou sněhovou nadı́lkou). Všem
dárcům patřı́ poděkovánı́ a přánı́ všeho
dobrého a pak už jen poslednı́ přánı́ – at’
se každému vždy dostane pomoc, jakou
potřebuje.

Jarka Cýrusová
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Třı́králová sbı́rka aneb . . .

Jistě se se mnou shodnete na tom, že
Třı́králová sbı́rka je bohulibá akce, že se
dı́ky nı́ dajı́ zı́skat prostředky na různé
charitnı́ aktivity. Nemám ale v úmyslu psát
nějaký vzletný článek. V praxi to totiž
znamená jı́t s kůžı́ na trh. Jednotlivec by
to nezvládl, a tak je dobré, že králové musı́
být aspoň tři. My jsme naštěstı́ byli čtyři.
Společný čas jsme našli kvůli povinnostem
v zaměstnánı́ až v neděli k večeru, kdy už
bohužel v ulicı́ch Brna nenı́ tolik lidı́, jako
např. v pátek odpoledne. Keprnı́k statečně
hrál na kytaru koledy a my jsme s nemizı́-
cı́m úsměvem na tváři žádali kolemjdoucı́
o přı́spěvek do kasičky. Kdo si to někdy
zkusil, vı́, že někteřı́ lidé umı́ potěšit a
někteřı́ méně. Zjistili jsme ale zvláštnı́ věc,
a sice to, že je třeba oslovit i ty, kteřı́ se
nám zdajı́ jako typičtı́

”
nedávači“. Někdy

jsme byli velice překvapenı́.
Na závěr bych chtěla zmı́nit to, proč

jsem se k tomuto článku odhodlala. Jen
pár údajů: byli jsme čtyři i s kostelnı́kem
Bobem, a průměrný věk cca 27 let. Na
odpovědnou osobu k pokladničce stačı́ 18
a ostatnı́ mohou být mladšı́.

Tı́mto tedy apeluji na všechny mladé
ochotné teenagery a jejich staršı́ i mladšı́
kamarády – přı́ště pojd’te do toho, poklad-
niček je dost! Florbal jednou počká . . .

Katka Scampi Keprtová

Pozdravte se
pozdravenı́m pokoje

O slavnostech a svátcı́ch přicházı́ do
našeho kostela jeden starý pán, který je
pro mě přı́kladem k prožı́vánı́ pozdravenı́
pokoje. Ještě před výzvou vyjde ze své
lavice a nabı́dne k pozdravu svou ruku
lidem tři lavice před sebou a tři lavice za
sebou. Neřı́ká sice žádná slova, ale přesto
zdravı́ velmi obřadně. Když je někdo přı́liš

”
zbožně“ zahleděn do sebe, tak ho tento

pán lehkým dotykem zpravidla vrátı́ do

”
reálu“, nebot’ – a to si myslı́m já –

opravdová zbožnost je v tomto okamžiku
být tady pro druhé, přijı́mat a předávat si
pokoj. Ta jeho horlivost v gestu pozdravenı́
mě vždy až dojı́má a sám se zkoumám,
zda je mé pozdravenı́ pokoje také tak
opravdové.

Znamenı́
”
Pozdravte se pozdravenı́m

pokoje“ následuje po modlitbě Páně jako
předznamenánı́ sv. přijı́mánı́, communia,
spojenı́ s Kristem, a je potvrzenı́m toho,
že jsme zahrnuti Božı́m pokojem. Kněz se
modlı́: Odkazuji vám pokoj, svůj pokoj vám
dávám. Nehled’tedy na naše hřı́chy, ale na
vı́ru své cı́rkve a podle své vůle ji naplňuj
pokojem a ved’ k jednotě. Věřı́me, že na
nás spočinul Božı́ pokoj. Společné slavenı́
Eucharistie nás však vede ještě dál: pokoj
si nemáme nechat pro sebe, ale máme ho
předávat dál. V tomto okamžiku těm, kteřı́
jsou kolem nás a pak všem, ke kterým
nás Pán posı́lá: v rodině, v sousedstvı́, na
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pracovišti. Těm, kteřı́ jsou ve shromážděnı́
kolem nás, tedy podáváme ruku a řı́káme:
Pokoj tobě, pokoj vám. Slováci si přejı́
ještě vı́c: Pokoj a bratská láska nech je
medzi nami.

Zamysleli jsme se někdy, jak toto gesto
provádı́me?

Jak podáváme ruku tomu, koho si vá-
žı́me, koho máme rádi? Myslı́m, že je to
tak, že otevřeme široce dlaň a dotkneme se
dlaně přı́tele, jemně stiskneme a chvilenku
v tom setrváme, zatı́mco se spojujı́ naše
oči a úsměvy. Tak bychom se asi měli
pozdravit pozdravenı́m pokoje. Nemusı́me
pozdravit půl kostela, stačı́ ti, kteřı́ jsou
kolem. Je však velmi pěkné, když od
oltáře přijde někdo z ministrantů k lavicı́m
a předá pozdravenı́ od služebnı́ků nebo
někdo z bočnı́ lodi, kdo sedı́ sám, přijde
s pozdravem do lavic.

Zdá se mi, že nabı́dnout jen konečky
prstů a mı́t při tom sklopený zrak nebo
ztuhlé rysy obličeje, to je jako pozdravenı́
pokoje málo. Když nabı́zı́m jen konečky
prstů a neusměji se, to jsem pravděpodobně
přeslechl, že mě Bůh právě naplnil svým
pokojem.

Pokoj je vskutku Božı́ dar. A jak štědře
nás obdarovává Bůh, tak štědře se máme
obdarovávat i my.

Vzpomeňme si na sedmé blahoslaven-
stvı́, které řı́ká: Blahoslavenı́ nositelé po-
koje. (Mt 5,9). V pozdravenı́ pokoje může
již začı́t naše blahoslavenı́ . . .

Augustin Svoboda

Slovo nemocným

”
Odkud mi přijde pomoc? Pomoc mi

přicházı́ od Hospodina, on učinil nebe
i zemi.“

Ž 121, 1-2

Když prožı́váme nějakou těžkou ži-
votnı́ zkoušku, často se ptáme, proč po-
stihla právě naši osobu nebo naše blı́zké.
Většinou vidı́me jako přı́činu Božı́ zásah
a ptáme se, proč to na nás Bůh seslal.
Někdy vidı́me v takové události trest za
něco, čeho jsme se v minulosti dopustili.
My většinou nechápeme smysl toho, co
prožı́váme, v době, kdy je to pro nás
bolestné, ale pochopı́me smysl všeho až
s odstupem času, kdy si uvědomı́me, že
nám utrpenı́ pomohlo zbavit se toho, co
bylo v našı́ duši špatné, co narušovalo náš
vztah k Bohu a k lidem kolem nás.

Zapomı́náme, že naše zdravı́ nebo naše
nemoc se neřı́dı́ tı́m, co si za svoje jednánı́
zasloužı́me, ale že nevı́me, co Bůh sleduje
tı́m, co prožı́váme. My si máme v té chvı́li
vzpomenout na slova žalmu, který slibuje,
že nám pomoc přijde od Pána. On je
vždy připravený nám dát tu pomoc, kterou
potřebujeme, abychom se uměli vyrovnat
se všemi těžkostmi našeho života. Naše
utrpenı́ nenı́ cı́l, ale je to forma, kterou
nás Bůh volá k sobě. On vı́, co v té chvı́li
potřebujeme, abychom správně všechno
prožili, a jistě nám to dá. Musı́me se tedy
k němu obracet s důvěrou a prosit, aby nám
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pomohl a dal nám tu pomoc, kterou právě
potřebujeme.

Někdy má člověk dojem, že lidem
zlým se vede v životě lépe než těm,
kteřı́ jednajı́ dobře a spravedlivě. To svádı́
k přesvědčenı́, že je pro člověka výhodnějšı́
jednat špatně a přizpůsobit se smýšlenı́
ostatnı́ch lidı́. Když však hodnotı́me jejich
život s odstupem delšı́ doby, poznáme, že
hodnota života spravedlivých lidı́ je trvalá
a pevná, zatı́mco hodnota špatných lidı́ se
v očı́ch lidı́ rozplyne doztracena.

Nemoci, utrpenı́ a smrt jsou neodděli-
telnou součástı́ lidského života. My je neu-
mı́me ani dokonale pochopit, ani vysvětlit,
neumı́me je ze života odstranit. Nemáme
se proto jimi nechat zneklidňovat, ale když
se jim nemůžeme vyhnout, máme je nést
jako křı́ž s vědomı́m, že ho neuneseme
sami, ale spolu s Kristem, který mu dává
trvalou hodnotu a nám všechny potřebné
sı́ly, abychom byli schopni ho nést správně.
Když neseme svůj křı́ž, máme prosit o po-
moc a o světlo, abychom pochopili smysl
všeho, co prožı́váme. Sami bychom nesta-
čili na všechno, co se může v našem životě
vyskytnout, ale s Božı́ pomocı́ máme dost
sil a schopnostı́ dobře prožı́t i to, co je těžké
a nepochopitelné.

J. Šik

Z farnı́ charity

DĚKUJEME, DĚKUJEME, DĚKUJEME . . .

Už je dobře měsı́c po Vánocı́ch, ale ne-
můžeme nepoděkovat za všechno, čı́m jste
nám opět přispěli do vánočnı́ch nadı́lek pro
naše staré a osamocené spoluobčany. Dı́ky
za tradičně krásné a pečlivě zhotovené
cukrovı́, za ozdobné andělı́čky, za ovoce a
ořechy i pečivo pro diabetiky. Celkem jsme
tentokrát připravili a roznesli či rozvezli 32
nadı́lek.

Jako už každoročně jsme z toho, co
zbylo navı́c, asi polovinu poslali stařenkám
do Domova pokojného stářı́ na Kamenné
ulici čı́slo 29. Stařenky majı́ většinou
problémy s kousánı́m a ořechy nejı́, ale
po Vánocı́ch použijı́ vyloupané a pomleté
ořechy na přı́pravu pečiva a tak trávı́
smysluplně svůj dlouhý čas v Domově.

Druhou část přebytků přijel převzı́t
Pavel Šimon, pracovnı́k Dennı́ho centra
pro bezdomovce na Karlově ulici č. 59.
Jsme přesvědčeni, že pro lidi bez domova
má o Vánocı́ch trochu cukrovı́ a ovoce
svůj význam, může vyvolat vzpomı́nky na
dětstvı́, na rodiče, na domov.

V neposlednı́ řadě děkujeme za čoko-
lády a bonboniéry. Ty jsme nechali zaba-
lené a poslali jsme je dětem do Domova
sv. Markéty na Staňkově ulici č. 47. Znovu
vám za vše, co jste nám před Vánocemi
přinesli i za všechny, kteřı́ nadı́lku dostali
a s radostı́ i dı́ky přijali, děkujeme.
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DÍKY, DÍKY, DÍKY . . .

Děkujeme za vaše přı́spěvky na Třı́krá-
lovou sbı́rku, která probı́hala od 2. 1. do
14. 1. 2007. V uvedeném termı́nu jsme
našli od Vás v našı́ charitnı́ pokladničce
v kostele celkem 22 867 Kč. Tuto finančnı́
částku jsme 15. 1. 2007 odevzdali panı́
Michaele Ciprové, která je pověřena orga-
nizacı́ Třı́králové sbı́rky v Oblastnı́ charitě
Brno.

Celkové výsledky Třı́králové sbı́rky
v OCH Brno, v DCH Brno a v celé ČR
uvedeme v přı́štı́m čı́sle Tomáška. Ještě
jednou dı́ky za Vaši štědrost.

FINANČNÍ DARY A JEJICH POUŽITÍ

Na počátku každého občanského roku
vás jako každý rok seznamujeme s tı́m, jak
jsme rozdělili vámi darované penı́ze, které
nám vkládáte do našı́ charitnı́ pokladničky
vzadu v kostele.

Rok uběhl, a protože se právě vyrov-
náváme s následky řáděnı́ vichřice v celé
našı́ republice i s jinými nepřı́jemnostmi,
třeba na politické scéně, připomeňme si,
že koncem roku 2005 došlo k ničivému ze-
mětřesenı́ v Pákistánu a v jarnı́ch měsı́cı́ch
minulého roku nás opět postihly povodně.
Tolik na vysvětlenou k některým výdajům
v minulém roce.

Přehled vydánı́:
– Pomoc lidem postiženým zemětřese-

nı́m v Pákistánu a Kašmı́ru . . 3 000,-
– Pomoc lidem postiženým povodněmi

u nás . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23 700,-

Na projekty Oblastnı́ charity Brno:
– Chráněné bydlenı́ pro lidi s mentálnı́m

postiženı́m na Gorkého ul. . . . 8 000,-
– Dennı́ centrum pro lidi bez domova na

ul. Karlově č. 59 . . . . . . . . . . .10 000,-
– EFFETA – dennı́ stacionář pro děti a

mladé lidi s mentálnı́m postiženı́m a
autismem na Strnadově ul. č. 14
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3 000,-

Dalšı́ vydánı́:
– Likvidace lepry . . . . . . . . . . . . . 5 000,-
– Sdruženı́ pěstounských rodin – Dům

na půli cesty . . . . . . . . . . . . . . . 8 000,-

Částky pro jednotlivé projekty Oblastnı́
charity byly rozděleny po konzultaci s ve-
denı́m OCH podle naléhavosti.

Závěrem děkujeme všem, kdo jste nás
v minulém roce finančně, modlitbou či
jinak podporovali a prosı́me o vaši přı́zeň
i v tomto roce.

Děkujeme za vaši důvěru i štědrost a
přejeme vám do nového roku stálou Božı́
pomoc, ochranu a požehnánı́.

Dobrovolnı́ci farnı́ charity
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ROZHOVOR
s P. Pavlem Posádem

Dnešnı́ rozhovor vám přinášı́me s bis-
kupem litoměřickým P. Pavlem Posádem,
někdejšı́m farářem u sv. Tomáše. V nově
nastalém roce 2007 oslavı́ otec biskup jak
30 let svého kněžstvı́, tak i významné výročı́
litoměřické kapituly.

Otče biskupe, řeknete nám něco o vý-
ročı́ kapituly v Litoměřicı́ch?

Slavı́me 950 let svatoštěpánské ka-
pituly. Roku 2005 jsme slavili 350 let
diecéze, ta byla založena papežem Ale-
xandrem VII. v roce 1655, to bylo velké
jubileum, poté jsme měli rok pauzu a nynı́
v roce 2007 slavı́me o 600 let staršı́ instituci
– svatoštěpánskou kapitulu. V roce 1057
existovala diecéze pražská, kde biskupa,
jak to bývá, obklopovala katedrálnı́ kapi-
tula a v Litoměřicı́ch byla kapitula kolegi-
átnı́. Založil ji tenkrát knı́že Spytihněv II.
Je zapotřebı́ řı́ct, že daný letopočet je věcı́
historiků. Nenı́ úplně známo, v kterém roce
byla listina sepsaná, zda šlo o rok 1056
či 1058 to nenı́ zřetelné. Proto historikové
rozhodli, že pocházı́ z roku 1057 a tak se
to ustálilo, což donedávna nebylo jasné.
Navı́c historikové dnes nazývajı́ zakládacı́
listinu jako takzvanou zakládacı́ listinu,
protože dnes již s jistotou vı́me, že v době
sepsánı́ listiny kapitula už dávno existo-
vala. Vı́me o nı́ z existence kostela sv.
Jiřı́ nacházejı́cı́ho se stejně jako dnešnı́
o 600 let mladšı́ katedrála sv. Štěpána na
pahorku sv. Štěpána, avšak na jiném mı́stě.

Bohužel nenı́ archeologicky prozkoumán,
jelikož v mı́stě, kde stál, je dnes budova
VZP. Dodnes se po něm jmenuje v těch
mı́stech svatojiřská ulice. Je také dobré
si uvědomit, že svatoštěpánskou kapitulu
nezaložila cı́rkev, jak by se mohlo zdát.
V tehdejšı́ době se panovnı́ci doslova před-
háněli v úsilı́ o upevňovánı́ křest’anstvı́ –
což je dobré si připomenout v době nynějšı́,
kdy váháme s křest’anstvı́m a nechceme je
mı́t v evropské ústavě. Tenkrát panovnı́ci
jasně budovali svou vládu na křest’anských
základech. Chápali to jako věc nějak po-
máhajı́cı́ jejich osobnı́ spáse, soustředili
se na stavěnı́ cı́rkevnı́ch staveb, zakládánı́
kapitul atd.

Jak se dı́váte na sv. Štěpána, který je
v Litoměřicı́ch tak významný?

Svatý Štěpán je pro nás důležitý z ně-
kolika důvodů. Cı́rkev klade jeho svátek
na význačné mı́sto, když ho slavı́ druhý
den po Vánocı́ch. Narozenı́ Ježı́še Krista je
obrovská slavnost – slovo se stalo tělem,
Bůh se stal člověkem, úžasná událost,
kdy Bůh sestupuje na zem, abychom my,
lidé, mohli vystoupit do nebe. A hned
druhý den následuje slavenı́ svátku sv.
Štěpána – mučednı́ka. Slovo mučednı́k
– martyr – mělo v prvnı́ch křest’anských
dobách význam mučednı́k i svědek – tyto
významy splývaly, svědectvı́ bylo často
dotvrzeno prolitı́m krve a každý svědek
byl taky připraven položit život, prolı́t
krev. Svatý Štěpán je prvnı́ mučednı́k
mladičké Kristovy cı́rkve, má primát, který
mu nikdo nemůže vzı́t. Jde o událost,
která jasně kopı́ruje Kristovu smrt na křı́ži,
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sv. Štěpán je obrazem Krista v kratičkém
rozpětı́ od Kristovy smrti na křı́ži, umı́rá
stejně láskyplným způsobem. Prvnı́ cı́rkev
to chápala tak, že všichni křest’ané jsou
povoláni k tomuto napodobovánı́ Krista.
V tom vidı́m velikost sv. Štěpána. Já úplně
přesně nevı́m, jak se sv. Štěpán dostal
do Litoměřic, to jsem ještě neprozkoumal,
ale je patronem katedrály, diecéze, nového
(šest let postaveného, krásně fungujı́cı́ho)
hospice, kapituly a též nesmı́m zapome-
nout na svého velikého předchůdce kar-
dinála Štěpána Trochtu – jaká

”
náhoda“,

že na biskupský stolec usedá mimořádná
postava, kandidát svatořečenı́ a mučednı́k.
Takže se sv. Štěpánem se u nás setkáváme
velmi často.

Při svých cestách do Brna řı́dı́te sám?

Ano, já většinou řı́dı́m sám, protože
řı́dı́m rád a je to pro mě oddych, rela-
xace. Potom samozřejmě chci také lidem,
kteřı́ jsou kolem mě, dát jakýsi oddych.
Často jezdı́váme na různá setkánı́ s mým
sekretářem, otcem Martinem Davı́dkem
(vynikajı́cı́m sekretářem), a když někam
přijedeme a podává se třeba aperitiv a ptajı́
se, kdo řı́dı́, otec Martin vždycky řı́ká:

”
Diecézi i auto si pan biskup řı́dı́ sám.“

Zastavujete se cestou na Moravu
u Kunštátu u hrobu zavražděného P. La-
dislava Kubı́čka? (3. ledna 2007 by měl 81
let)

V Kunštátě jsem několikrát byl, ne
mnohokrát a je to dáno tı́m plynutı́m času.
Jsem v Litoměřicı́ch tři roky a samozřejmě
moje cesty na Moravu jsou stále méně

časté. Jestliže však nemohu být často u jeho
hrobu, neznamená, že na něj nevzpomı́-
náme, naopak na něj v diecézi vzpomı́náme
často a máme pro to dostatek důvodů. Pů-
sobil v Třebenicı́ch blı́zko Litoměřic, kde
byl také zavražděn a kde jsem několikrát
při různých výročı́ch z jeho života sloužil
mši svatou. Jsou pro nás mı́stem navždy
spojeným s P. Ladislavem Kubı́čkem, byla
zde odhalena také jeho bysta na budově
fary, je tam mnoha způsoby připomı́nán.
Připomı́ná se mi i v katedrále, byl kanov-
nı́kem svatoštěpánské kapituly a zůstává
stále velmi živý mezi námi.

Zasteskne se vám někdy po tomáškov-
ské farnosti?

Možná by bylo pro vás potěšujı́cı́,
kdybych plakal nad léty u sv. Tomáše,
ale to by nebyla pravda. Velmi často
vzpomı́nám na celý svůj život, v roce
2007 slavı́m 30 let kněžstvı́, z těch 30ti
let jsem 16 let působil v terénu jako farář,
jedenáct roků jako spirituál a tři roky jsem
biskupem. Na každé toto údobı́ velice rád
vzpomı́nám, byl jsem na sedmi mı́stech.
Mám to nacvičené jako litanie a při kaž-
dém polı́benı́ oltáře si těch sedm farnostı́
vybavı́m – Pozořice, Židenice, Lomnice,
Ratı́škovice, Drnholec, Třest’, sv. Tomáš –
a snažı́m se za tı́m vidět konkrétnı́ lidi.
Moje vzpomı́nánı́ nenı́ teskněnı́ po starých
egyptských hrncı́ch, ale jsem Bohu stále
vděčný za všechny doteky lásky, které jsem
dostal skrze jednotlivá mı́sta. Pro mě jsou
ta mı́sta velmi drahá, Bohu za ně děkuji
a to je můj vztah k nim. Vidı́m to jako
mapu svého života, která se mi stále vı́ce
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zahušt’uje, zaplňuje se krásným způsobem
a to, co bylo, to jsou kořeny toho, co je ted’
a co bude.

Každé mı́sto z těch sedmi – což je bib-
lická plnost, být na sedmi mı́stech šestnáct
roků (přičemž z těch 16ti let jsem byl na
jednom mı́stě sedm, na ostatnı́ zbylo třeba
jen pět, šest měsı́ců) – mi přineslo nejen
veliké spousty přátel, ale mohu přı́mo řı́ct
bratřı́ a sester! Na mém prvnı́m mı́stě
jsem byl před třiceti lety a právě odtud
– z Pozořic – za mnou letos přijeli do
Litoměřic, jsou mi blı́zcı́, jde o zvláštnı́
pouto vı́ry a lásky.

Vı́te, kdy a jak jste poprvé pocı́til své
povolánı́ ke kněžstvı́?

Na tuto otázku jsem za 30 let kněžstvı́
mnohokrát odpovı́dal a dokonce jsem na to
byl tázán ještě před vstupem do semináře
– je to pochopitelně tématem přijı́macı́ch
pohovorů, na to se ptá kde kdo a já na tuto
otázku stále hledám odpověd’ a ta je stále
kvalifikovanějšı́. Zpočátku jsem řı́kal, že
se mi kněžstvı́ lı́bilo, že mě přitahovalo,
v poslednı́ době mnohem vı́ce vnı́mám, že
to ani tak nebyla moje věc, jako Božı́ věc,
že Bůh mě skutečně přitáhl, že mi nějak
připravil tuto cestu. Často se řı́ká výrok
jednoho cı́rkevnı́ho otce, je to myslı́m
Řehoř Veliký, který pravil:

”
Za hlasem

Tvým šel jsem, Pane, dej sı́lu duši mé. “
Nepochybuji o tom, že jsem byl volán a
že mě Bůh stále volá, stále mě přitahuje.
Často ted’ řı́kám (pro odlehčenı́), že jsem
vždycky chtěl být knězem, ale nikdy jsem
nechtěl být biskupem, to je nadplán.

Abych konkrétně odpověděl – když
jsem končil základnı́ školu, byl u nás jeden
staršı́ výborný kaplan a ten mi řı́kal:

”
Nějak

se mi zdá, že bys chtěl být knězem.“ A já
jsem odpovı́dal:

”
Samozřejmě.“ On na to:

”
Tak bys měl jı́t na gymnázium a studo-

vat latinu.“
”
Dobře, půjdu na gymnázium

a budu studovat latinu,“ Souhlasil jsem.
Bylo to na konci deváté třı́dy. Pak jsem
během středoškolských let nikdy nepochy-
boval o své cestě ke kněžstvı́, přes všechny
problémy a zdánlivou neprůstřelnost jsem
šel do semináře, protože se Božı́m zásahem
pak všechny ty věci vyřešily a já v necelých
24 letech končil fakultu. Ještě mi nebylo
čtyřiadvacet a byl jsem vysvěcen na kněze,
tudı́ž velmi brzy, na dnešnı́ dobu je to úplně
neslýchané. A v kněžstvı́ jsem neustále
št’astnějšı́ a št’astnějšı́.

Jak nahlı́žı́te na česko-německou
otázku u vás?

Když jsem jako biskup do Litoměřic
přicházel, myslel jsem si, že jdu do ně-
meckého prostředı́, ale ta situace je ted’
už úplně jiná. Rozhodujı́cı́ je, že po válce
museli Němci odejı́t, tam nastalo zraněnı́,
Němci třeba ještě přicházejı́, ale nesmı́me
zapomenout, že ted’ je to vı́c jak šedesát
let. Tudı́ž jde již o několik generacı́ lidı́,
kteřı́ to tam znovu osı́dlili. Nynı́ máme
k Německu blı́zko proto, že jsou to naši
nejbližšı́ sousedé. Do Drážd’an je to od nás
asi blı́ž než do Prahy, je to naše nejbližšı́
biskupstvı́, máme vzájemné vazby. Jsou
u nás mı́sta, kde se němčina ještě hodně
uplatnı́, ale nenı́ jich mnoho.

Jacı́ lidé vás v životě nejvı́ce ovlivnili?
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Považuji za základnı́ dar to, že jsem
v životě potkal spoustu vynikajı́cı́ch lidı́.
Nebudu se asi pokoušet vyjmenovat kon-
krétnı́ lidi, ale mám je před očima, at’jsou
to třeba kněžı́ mého dětstvı́ a mládı́, pochá-
zı́m z jihozápadnı́ho koutu Českomoravské
vrchoviny a tam je to duchovně bohatá
zem. To je prvnı́ kategorie lidı́, kteřı́ mě
velmi ovlivnili. Potom si vybavuji několik
vynikajı́cı́ch profesorů na gymnáziu, mohl
bych jmenovat napřı́klad latinářku panı́
profesorku Králı́kovou. Neméně vynika-
jı́cı́ profesoři byli na teologické fakultě, já
jsem studoval v době normalizace v letech
72 až 77, byli jsme svěceni v roce Charty
a ještě jsme tam tehdy měli profesory po
doznı́vajı́cı́m osmašedesátém roce, oni je
vyhazovali postupně. Zrovna letos jsme se
rozloučili s jednı́m z nich, panem profeso-
rem Novákem, který nás učil pedagogiku
a katechetiku, a když je mi nejhůř, téměř
nazpamět’ znám jeho přednášky a to mě
nese. Takových lidı́ je mnoho. Jsou též
kněžı́, s kterými jsem spolupůsobil za
těch 30 let kněžské činnosti, at’ už jde
o faráře, kaplany, ty co byli přede mnou,
za mnou, je to obrovská sı́t’ z těchto lidı́.
Z etapy šestnáctiletého působenı́ v terénu
mě nejvı́ce ovlivnil (a jsem mu za to
velice vděčný) pan probošt dr. Nováček
z Mikulova, který byl generálnı́m vikářem
pana biskupa Skoupého. Byl tělem i dušı́
spirituál, studoval v Řı́mě, světil ho Pius
XII. V jeho škole jsem byl v Drnholci sedm
let a dnes to nazývám mojı́ laboratořı́ pro
práci v severnı́ch Čechách.

Byl jsem jı́m velmi konkrétně a cı́-
levědomě formován, dělal to s naprosto
jasným záměrem mě formovat, já jsem

se někdy bránil, jak to tak člověk dělá,
je-li vychováván, ale dnes jsem mu –
s odstupem času – za to vděčný. Nechtěl
bych též zapomenout vlivy mnoha lidı́,
se kterými jsem se setkal nepřı́mo, anebo
jsem je později potkal. Nesmı́rný vliv na
mou generaci měl papež Jan Pavel II. Byl
jsem svěcen roku 1977 a on se roku 1978
stal papežem, takže jsme generace Jana
Pavla II. Jeho vliv je obrovský, miluji
jeho encykliky, mám je všechny přečtené.
Mohl bych jmenovat i dalšı́ lidi – matka
Tereza, Roger Schitz. Pokoušel jsem se
je i v době totality osobně navštı́vit, čı́st
jejich myšlenky, rozjı́mat je. Je to veliká
sı́t’vlivů lidı́ velmi blı́zkých i vzdálených,
kteřı́ utvářeli můj duchovnı́ profil.

Chcete něco vzkázat čtenářům To-
máška?

Chci vzkázat farnı́kům u sv. Tomáše,
aby si uchovali ducha, který v této farnosti
vládne už celá desetiletı́. Jsem rád, že jsem,
byt’krátce, mohl být v čele této farnosti, je
to pro mě veliká radost, tři roky, které nikdo
nesmaže. Toto společenstvı́ mělo určitě
celé dvacáté stoletı́ a možná už od vzniku
farnosti v roce 1784 jakési nezastupitelné
mı́sto v mozaice brněnských farnostı́. Přál
bych si, aby to své charisma nejen tato far-
nost neztratila, ale aby ho naopak vědomě
rozvı́jela, aby byla velikým přı́nosem pro
město Brno a pro celou diecézi.

za redakci se dotazovala

Jarka Cýrusová
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PŘEDSEVZETÍ

Jance vhrkly slzy do očı́. Pod diktátem
sedı́ velká červená trojka.

”
Hurá, mám

trojku, to jest napsal jsem to ’dobře’,“
slyšı́ volat Marka, který mává sešitem a
předvádı́ indiánské tance zřejmě po požitı́
ohnivé vody. Ale Janku pálı́ oči dál. Proč
jen jsem taková ubrečená? Vždyt’ tat’ka
jistě řekne, že trojka znamená dobře a že je
rád, že se jeho dcera dobře učı́, a maminka
se usměje:

”
To si spravı́š.“ A já přesto

brečı́m, dneska už potřetı́. Co pomůže
velké novoročnı́ předsevzetı́ zapsané do
denı́čku: NEFŇUKAT! Každé ráno si ho
Janka opakuje, ale nic to nepomáhá. Tak
dost! Brečet se nebude, utı́rá Janka oči a
zakusuje se do svačiny.

O dvě hodiny později vycházı́ Janka
ze školy obtı́žená aktovkou, taškou do
výtvarky a novým velkým atlasem, co
už se do aktovky nevešel. V tramvaji si
sedne, když vidı́ několik volných mı́st.

”
Jo,

jo, mladı́ si sedı́ a stařı́ aby stáli,“ ozve
se nad nı́ nepřı́jemný hlas. Janka rychle
vyskočı́, popadne aktovku a atlas. ale tašku
s výtvarkou chytne nešikovně jen za jedno
ucho a už se z nı́ kutálejı́ tempery, tuše,
pastely a všechno je zasypáno barevnými
korálky. Janka vzlykne. Chce se jı́ utéct,
ale nezbývá jı́ nic jiného než sbı́rat a sbı́rat.
Přitom už vzlyká nahlas, je jı́ jedno, co si
lidé kolem myslı́. Všechno je posbı́ráno,
jen pár korálků se odkutálelo do neznáma.

A už je tu jejı́ zastávka. Janka spě-
chá domů a přes clonu slz skoro nevidı́.
Konečně je doma. Dlouze zvonı́ a padá
otevı́rajı́cı́ mamince do náručı́. Všechno
mezi vzlyky vypovı́dá a končı́ zoufalým:

”
Já se toho breku snad nikdy nezbavı́m!“

Maminka ji hladı́ po hlavě:
”
Vı́š, Pán Bůh

hodnotı́ nejen to, co se nám podařı́, ale
i to, o co se snažı́me, možná o to vı́c,
že se snažı́me i když se nám nedařı́. Ted’
jsem se do toho nějak zamotala,“ směje
se maminka, ale Janka rozumı́. Poslednı́
vzlyk, pořádně vysmrkat.

”
Tak jo, budu

se dál snažit,“ myslı́ si a usměje se na
maminku:

”
Nechceš pomoct s nádobı́m?“

Marie Sojka Veselá

Pro bystré hlavy

Milé bystré hlavy,
už se vám blı́žı́ pololetnı́ a jarnı́ prázd-

niny, na které se určitě těšı́te, ale mezi nimi
ještě prožijeme slavnost

”
Uvedenı́ Páně

do chrámu“. Z tajenky zjistı́te jejı́ lidový
název.

Marta Ještěrka Svobodová
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